
diploma? Mennyit ér a diploma? 
kérdezhettük magunkban mi, 
riemreg felavatott volt nappali 
tagozatos joghallgatók A kérdés 
munkába álláiuuk miatt különö-
sen aktiális nekünk Elméleti 
tudásunkkal „úgy túnik nincsenek 
problémák, a kérdés inkább úgy 
merül le'. Mennyire sikerül ma.id 
ezt a tudóst átültetni a gyakor-
latba. 

Volt hallgató taisatmmal egye-
temben vallom én is: hivatásun-
kat az elkövetkezendő években 
tanuljuk meg. „Búcsúzóul" egy 
régi problémára szeretnénk fel-
hívni a figyelmet, ismertetni né-
hány véleményt, esetleg néhány 
megoldást erre a hallgatók sze-
rint is — megváltoztatásra szo-
ruló képzési tormára. 

Elsőként a JATE Állam- és 
Jogtudományi Karán oktató gya-
korló jogászok közül kértük fel 
beszélgetesre <tr. Maihiász Tiva-
dart. a Szeged megyei bíróság 
elnökhelyettesét, aki polgári el-
járás jogot ad elő egyetemün-
kön. 

— Mi a vélemenye a friss dip. 
lomások gyakorlati felkészültsé-
géről? 

— Nagyon hiányosak az isme-
reteik, tulajdonképpen a kétéves 
fogalmazói időszakban tanulják 
meg a gyakorlati fogásokat. Eb-
ben egyébként nemcsak az okta-
tási rendszer a hibás, vélemé-
nyem szerint, az oktatóknak 13 
növelni kellene a gyakorlati is-
meretejt, mert ez mintegy előfel-
tétele a probléma megoldásának. 

— A jelenlegi szakmai gyakor-
lati rendszer — V. évben augusz-
tus 20 — oktober 1 között kerül 
sor — úgy tűnik nem megfelelő. 

— A pillanatnyi helyzet — 
amelynek megváltoztatására a 
közeljövőben aligha kerül sor — 
minimális igényeket tud csak ki-
elég' sni. Itt legalább annyit 
megtanulhatnának, hogy egy tár-
gyaláson az ügyvédnek fel kell 
állni, ha indítványt terjeszt elő. 
A gyakorlat jelenlegi Időpontja 
nekünk sem megfelelő, mert mun-
katársaim jelentős része ekkor 
veheti ki szabadságát, így keve* 
sebb leendő instruktor között vá-
logathatunk. A hallgatók Itt ké-
szítik . a szakdolgozataikat, 
ezért kevés tárgyaláson vesznek 
részt, meg nem is igen tudnak 
erre koncentrálni. 

— Milyen lehetőséget lát a 
hallgatók gyakorlati képzettségé-
nek növelésére? 

— Véleményem több helyen is 
egyezik a hallgatókéval. Már 
harmadévben biztosítani kellene 
számukra, hogy megismerjék a 
különböző szervek n) u n kájá t és 
belső struktúráját. Ezért Célsze-
rűbb lenne a polgári eljárásjog 
harmadéírben történő oktatása. 
Ilyen időpontokban megtartott 
szakmai gyakorlat a szakdolgozat 
elkészítéséhez jelentős segítséget 
nyújthatna, hiszen egyéni, ú j öt-
letek kidolgozásához innen merí-
tenének a hallgatók. Az ELTE 
gyakorlatától eltérően a február 
hónapban megtartott ilyen gya-
korlat nálunk nem lenne szeren-
csés, mert ez jelentős óraszám 
veszteséggel járna. Ezt a szorgal-
mi időszak hátralevő részében 
nem lehetne pótolni. 

Megköszönve a beszélgetést, 
dr. Kereszty Bélát megyei fő-
ügyészt kerestem fel, aki készsé-
gesen válaszolt kérdéseinkre. 

— Az egyetemről kikerültek 
önálló gyakorlati tevékenységre 
képtelenek. Nem tudnak egy ke-
resetlevelet, vagy egy adásvételi 
szerződést sem elkészíteni. Az 
egész oktatási rendszer gyökeres 
reformokra szóiul. Ezt két variá-
cióban tudom elképzelni: egy-
részt az egyetemen belül, más-
részt az egyetem után; ameddig 
nem szakvizsgázott az illető, ad-
dig érdemi határozatot nem hoz-
hat. Az utóbbi az igazságszolgál-
tatási területen megoldott, a 
probléma a jogi előadóknál és az 
államigazgatási szervekhez került 
hallgatóknál jelentkezik. Például 
egy kis faluba, tsz-hez kerülő 
diplomás 50 kilométeres körzet-
ben sem talál idősebb jogászt, 
akitől tanácsot kérhetne. 

— A szakmai gyakorlatokról 
mi a véleménye? 

— Már másodévtől kezdve kel-
lene nyáron legalrtbb három hetet 
joggal, jogszolgáltatással foglal-
kozó szerveknél eltölteni. Ebből 
körülbelül 15 naa a ' , amikor 
..érdemleges" munkáról is szó le-
het. hiszen nemcsak a formális 
hanem az informális kaocsolatok 
kiépítésére is szükség van 

— A nyár' — ¡úliu'i — idöoont 
aligha fon tal'iko-.nl ha'lgatótár-
saim netyeslésevel. 

— Nézze, elsősorban a hallga-
tók érdeke, hogy lói felkészülten 
fejezzék be egyetemi tanulmá-
nyaikat. Igv megengedhetőnek 
• arjom azt is hogy ingyen és 
bérmentve vegyenek részt a gya-
korlatokon, hiszen a velük foc-
lalkozó instruktorok is csak 150 
forintot kapnak* ami aligha ará-

Mennyit 
nyos az ó munkajukkal. Eléggé 
tarthatatlan állapot, hogy elméle-
ti ismereteiket nem tudják a gya-
korlatba átültetni. Cikkében fel-
vetett ötletet — hogy időszakon-
ként más-más szervezetet ismer-
jenek me^ a hallgatók (előbb 
igazgatási, később igazságszolgál-
tatási területet) — jónak tartom, 
persze ezt összhangba kell hoz-
ni az adott tantárgyak oktatási 
időpontjával 

— Eml'tette, hogy az egyetem 
oktatási rendszerén belül is le-
hetne és kellene emelni a gya-
korlatiasságra nevelés színvona-
lát. Itt milyen továbbiépéit je-
lentő változások képzelhetők el? 

— Hasonlóan a polgári eljárá-
sokhoz, a büntető eljárásjogot is 
egy évvel korábban, már har-
madévben • kellene oktatni. A 
szemináriumokon ekkor — a je-
lenlegi módszernek megfelelően 
a szabályanyagot beszélnék meg. 
Negyedévben kellene kialakítani 
olyan speciális gyakorlati órákat, 
ahol már ténylegesen az „életre" 
készítenék fel a hallgatókat. Itt 
foglalkozhatnánk különböző 
iratszerkesztéssel, keresetlevelek-
vádindítványok, szerződések el-
készítésével. Itt nyílna lehetőség 
jogesetek megvitatására, ami elő-
segítené azt, hogy a Bírósági Ha-
tározatok ismeretének óriási hiá-
nyosságait felszámoljuk. Szüksé-
gesnek tartom még a jogászok 
jobb fellépésének, jobb kiállásá-
nak, fogalmazókészségének növe-
lését, amire célszerűnek látszik 
perbeszédek tartásának bevezeté-
se. 

— összegezve a lényeget, ki-
emelve tehát, ml volna a teendő? 

— Mint az elején mondtam: 
gyökeres reformokra van szükség, 
nemcsak a szakmai gyakorlatok 
rendszerét illetően, hanem az 
egyetemen belül folyó oktatást 
is tekintve Sem nekünk, sem a 
leendő jogászoknak nem mind-
egy, hogy az elmélet mellett 
mennyire ismerik a gyakorlatot a 
hallgatók az egyetemen töltött 
évek alatt. 

A gyakorlati szakemberek után 
az egyetemen oktató tanáraink 
közül beszélgettem dr. Fonyó An-
tallal (a Büntetőjog Tanszék ve-
zető egyetemi tanára) és dr. Ke-
rn enes Bélával (a Polgári jogi 
Tanszék vezető egyetemi tanára). 
Először Fonyó professzort kérdez-
tem meg. miben látja az egyete-
mi oktatás feladatát a képzést 
illetően? 

— Az egyetemen folyó tanítás 
elsődleges célja, szilárd elméleti 
alapot adni a hallgatóknak. Nem 
lehet cél kész szakemberek kibo-
csátása, bár kétségtelenül több 
gondot kell fordítani a gyakorlat-
ban tipikusan előforduló problé-
mák ismertetésére és azok meg-
oldására. 

— Az elméleti képzéi elsődle. 
gessége közelebbről mit jelent? 

— Mint mondottam nem kész 
szakembereket bocsátunk ki az 
egyetem kapuin, har.em olyan le-
endő jogászokat, akik kénesek le-
gyenek arra, hogv a változó jog-
anyagot megértsék, továbbá az el-
méleti tudásuk legyen olyan szín-
vonalú, hogv a gyakorlati esete-
ket tartalmi szempontból meg-
tudják oldani. 

— Hogyan látja a friss diplo-
mások helyzetét? 

— Elsősorban a gazdasági és 
az államigazgatasi ágazatba ke-
rülőknek nehéz problémákkal 
kell megküzdeniük a szakvizsgá-
ra való felkészülés tekintetében. 
Kereszty elvtárs is említette a 
konzultáció hiányát. Súlyos gon-
dot jelent számukra a határoza-
tok és egyéb írásbeli anyagok 
tartalmi elkészítése és formai 
megszerkesztése, amit a pálya-
kezdő jogászok irattári minták 
felhasználásával próbálnak áthi-
dalni. Ez tartalmilag is sémákhoz 
való ragaszkodáshoz, ezen keresz-
tül peidig önállótlan gondolko-
dáshoz vezet. Ebben az egyetemi 
képzés továbbra sem tud elé? se-
gítséget nyújtani. Ha iratszer-
kesztési gyakorlatokra — mint azt 
terveztük — sor kerül, akkor is 
elsődlegesen a tartalmi kérdések-
re és nem az alaki kellékekre 
fogunk koncentrálni. Talán itt az 
lenne a megoldás, hogy a kezdő 
jogász mielőtt kisebb vállalatok-
nál. államigazgatási szervnél 
munkába lépne, előtte foga'mazó-
ként (gyakornokként) dolgozna 
olvan hetven, ahol idősebb iogá-
szok mellett szerezne bizonyos 
szintű készséget az önálló tényke-
déséhez. 

— Mi о véleménye a ieLvnl»a 
másfél hónapos pya':orl4tunkról? 

— Tudom, egyedül állok azzal 
a véleményemmel, hogy ez így 
semmit nem ér. Nagyon rövid 
időszak, megoldhatatlannak és 

ér a 
Ilyen tormában indokolatlannak 
tartom. 

— A hallgatóknak más a Deie-
xénye. és szerintem is szinte 

többet tanultunk mint az előzi 
négy év alatt. Az egyetemen be-
lül milyen eszközöket lehetne 
felhasználni a gyaliorlat problé-
máinak jobb megismertetésére? 

— Komplex gyakorlati órák 
tantervének kidolgozásán fára-
dozik most a három jogi karnak 
egy közös bizottsága. Jelenleg 
kezdetleges stádiumban van még 
a munka, de előreláthatólag a 
következő tanulmányi évben 
már bevezetjük. 

— Mi lesz ennek a lényege? 
— Az órákon — a nyolcadik 

félévben — elképzeléseink sze-
rint iratanyagok alapján kelle-
ne a hallgatóknak vádiratot, 
vagy ítéletet készíteni. Ez még 
házifeladatként is megoldható 
lenne. Elképzelhető az is. hogy 
kész határozatokat kapnának, 
amiben és a megelőző eljárás-
ban hibák találhatók, amelyeket 
fel kell fedezni és kijavítani. 
Mivel' a munkálatoknak az ele-
jén járunk így egyelőre töb-
bet nem tudok mondani. 

Dr. Kemenes Béla professzor 
véleménye: 

— Az előttem nyilatkozók vé-
leményét ismerve a következő-
ket tudom mondani: a gyakorlat 
fogalma a jogászképzésben leg-
alább három jelentésű. Először 
is jelenti az anyagi jogok gya-
korlását; Itt elsősorban az elvi 
dogmatikai tételek törvénybeli 
helyével, valamint ezeknek a 
konkrét ítélkezések menetében 
való érvényesülésükről van szó. 
Megismertetésük az egyetemi 
képzés feladata, amely az anyagi 
jogok (polgári jog, büntető jog) 
elméleti oktatása során vélemé-
nyem szerint megvalósul (Köz-
bevetőleg jegyezném meg, hogy 
az egyetemi oktatókról azt szok-
ták mondani, elméleti beállított-
ságúak. Mégis azt mondom, 
hogy tanszékünkön valameny-
nyien havonta legalább 100 íté-
letet olvasunk el. Részint a Bí-
rósági Határozatokat részint pe-
dig a Legfelsőbb Bírósággal, a 
Fővárosi Bírósággal, valamint 8 
megyei bíróság polgári kollégi-
umaival kiépített kapcsolatain-
kat használjuk fel ennek érde-
kében. Így alaptalan az a vád, 
hogy gyakorlati ismereteink hiá-
nyosak.) A második értelemben 
véve a gyakorlatot úgy tekint-
hetjük, mint az anyagi jogok ér-
vényesülésériek mechanizmusát: 
röviden az eljárásjogról van szó. 
Meggyőződésem, hogy az eljá-
rásjogok ugyancsak a való élet-
ben jelentkező tényállásokra 
koncentráltan kerülnek előadás-
ra, erre már csak a, polgári el-
járás jogot oktatók személye is 
— Szilbereky professzor, Mathi-
ász elvtárs — biztosítja. A jogi 
munka területén íelentkező fel-
adatokat tekinthetjük a harma-
dik értelmezésnek, amit egysze-
rűen jog-technikai gyakorlatnak 
nevezhetünk. Ilyenek azok a 
formai, továbbá nagyon fontos, 
merőben adminisztratív előírá-
sok. alakiságok, amelyek szüksé-
gesek a konkrét jogászi tevékeny-
ség eredményessége, zökkenőmen-
tessége szempontjából. Ezek el-
sajátíttatása megítélésem sze-
rint nem az egyetemi képzés 
feladata. Bizonyos segítséget eh-
hez adhat a szakmai gyakorlat, 
de az idevágó „képzés" a kété-
ves fogalmazói, gyakornoki idő-
szakban történhet. 

összefoglalva: egészen mást 
jelent gyakorlatias alapképzést 
adni, amely a valóságot, az éle-
tet tükröző előadások során je-
lenleg is megvalósul. Ugyanak-
kor teljesen más a .jog-technikai 
gyakorlat, aminek oktatása nem 
lehet egyetemi feladat. 

— Ügy érzem, a friss diplo-
mások és a hallgatók is többet 
várnának el. Ha egy ismerősöm 
megállítana íz utcán jogi prob-
lémájával, az esétek jó részében 
csak azt a tanácsot tudnánk 
adni. hogy forduljon ügyvédhez. 
Vagy a másik megoldás, hogy 
alaposan utána kell nézni a 
vonatkozó jogszabályokban, 
hogy tanácsot adjunk. Esetleg 
túl igényesek lennénk? 

— Az sohasem baj, ha egy 
fiatalnak „túlzott" elvárásai 
vannak. Ellenben említette azt. 
ha alaposan utána jár az illető, 
meg tudla oldani a problémát. 
Ha fejből még nem is ismerik 
a szabályozást, de tudják hol 
kell keresni és hoavan kell azo-
kat értelmezni. Ezt az egyete-
men megtanítjuk a hallgatók-
nak. Itt elsősorban az „alapkép-
zés" megteremtéséről van szó. 
Ennek alapján tudunk tovább-

lépni, az egyetemi oktatásra 
építhető fel a kétéves fogalma-
zói képzés. Ha a jogi kari ok-
tatás nem felelne meg a kívá-
nalmaknak, akkor a lemaradá-
sokat nem lehetne behozni a két 
év alatt sem. így a szakvizsgák 
letétele is eredménytelen '-en-
ne. Ennek ellentmond az a t^ny 
is például, hogv a volt szegedi 
joghallgatók közül a megyében 
bíróságon és ügyészségen elhe-
lyezkedőknél tíz év óta nem volt 
bukás a szakvizsgán. 

— Fonyó professzor a szakmai 
gyakorlatokat tartja jelenlegi 
formájukban fölöslegesnek. Er-
ről Önnek mi az álláspontja? 

— A szakmai gyakorlatok ön-
magukban feltétlenül szüksége-
sek, nem a konkrét ismeretek 
elsajátítása, hanem a jog-gya-
korlati munkahely megismerése 
szempontjából. Hozzá v kell szok-
tatni a hallgatókat leendő mun-
kájukhoz. 

— Ez valóban rendkívül fon-
tos, hiszen elősegítené a pálya-
választásunkat is. Volt évfo-
lyamtársaim közül sokan az 
utolsó évben is csak azt tudták, 
hogy jogászok lesznek, de hogy 
milyen területen arról még csak 
halvány elképzelésük sem volt. 

— Mélységesen egyetértek az-
zal, hogy szerencsésebb időbe-
osztást kell találni, mégpedig 
akkor, amikor az adott munka-
hely teljes egészében üzemel, 
így a nyári időszak nem megfe-
lelő. Ekkor lehetne a legjobb 
instruktorokat kiválasztani. Áz 
ő tevékenységük döntő, ez le-
het nagy mértékben pozitív, de 
egészen taszító hatású is. A 
munkahelynek és az egyetem-
nek szorosan együtt kell mű-
ködnie, hogy a lehető legopti-
málisabb körülményeket bizto-
sítsák a hallgatókkal való in-
tenzív foglalkozáshoz. 

— Milyen időszakokat tarta-
na ön célszerűnek? 

— Február tűnik a legszeren-
csésebb megoldásnak, még azon 
az áron is, hogy a szorgalmi 
időszak kitolódik vagy megemel-
kednének az óraszámok. Har-
mad és negyedévben lenne a 
megfelelő időpont, mégpedig 
más-más ágazatokhoz kellene el-
osztani a hallgatókat. Természe-
tesen ez a jelenleginél jóval 
több szervezést igényelne, de 
feltétlenül megérné. 

— Tehát a szakmai gyakorlat 
rendszerét reformálni kell. míg 
az egyetemi oktatást megfelelő-
nek tartja. 

— Igen, az egyetemi képzés 
keretein véleményem szerint 
nem szükséges változtatni. Az 
életre való felkészítésben jelen-
tős, hogy a gyakorlatok ötven 
százalékos arányban szerepel-
nek a tanrendben, és az is, hogy 
például a tanszékünkön is tíz 
kiváló gyakorló jogász vezeti 
azokat. Ezeket a kereteket kell 
kihasználni, persze ehhez szük-
séges a hallgatók hozzáállásának 
a megváltozása is, aktívabb köz-
reműködésüket igényelnénk. 
Például a KISZ-szervezet idő-
ről időre kiteszi a hirdetőtáblá-
ra, hogy milyen tárgyalásokat 
lehet meghallgatni a bíróságon. 

— Mégsem igen jártunk és 
járunk el, kivéve, mikor index-
aláírási feltétellé tette az egyik 
gyakorlatvezető. Felvetődik az 
is, hogy célszerű lenne „kény-
szer-intézkedések" — például 
több zh, vagy a tárgyalás láto-
gatás kötelezővé1 tétele stb. — 
bevezetése. 

— A kényszer-intézkedések 
bevezetésével, így általánosság-
ban nem értek egyet. Ez függ a 
csoportoktól, az adott tananyag-
tól és más személyi feltételektől 
is. A gyakorlat-vezetőnek kell az 
adott esetre szólóan az ellenőr-
zés megfelelő eszközeit megta-
lálni. 

Végül dr. Veres Józsefet, az 
Állam- és Jogtudományi Kar 
dékánját kértük meg. hogy nyi-
latkozzon a címben feltett kér-
désről. 

— Ismerve az előttem nyilat-
kozók véleményét. így csak na-
gyon röviden szeretnék vála-
szolni a leglényegesebb kérdé-
sekre. 

Az egyetemi oktatás kezdet-
től fogva állandóan felszínen 
levő kérdés volt és lesz: az el-
mélet és a gvakorlat kapcsola-
ta. Azt a nézetet tudom elfo-
gadni, amelyik szerint az egye-
temi oktatásnak — a gyakorla-
ti élet követelménveit .szem előtt 
tartóan — alapozónak, elméleti 
jellegűnek kell lennie, olyan-
nak. amelyik a szakembert ké-
pessé teszi a joghallgatói és 
iogalkalmazói munkájának al-

kotó módon való továbbfejlesz-
lésere. 

Nekem ls meggyőződésem, 
hogy nem az egyetemen kell 
megtanulni a teennikai jellegű 
i utinmunka fogasait, sőt azt 
sem, ' hogy mikor kell feláll-
ni (ezt az oktatást különben is 
az óvodaban kellene kezdeni), 
de a hivatástudatot és a szakma 
szeretelét igenis ott kell megsze-
rezni olyannyira, hogy az to-
vábbképzésre serkentse' a diplo-
ma megszerzőjét. 

Meggyőződésem, hogy nem le-
het az oktatasi rendszereket 
egymástól elválasztani. Magam 
is azt vallom, hogy hármas 
egysegben kell gondolkoznunk 
a szakember képzésnél. Az 
egyetem tehát a gyakorlati igé-
nyeknek megfelelően alapoz; a 
fogalmazói évek alatt kell meg-
tanulni a gyakorlati fogásokat, a 
jogtechnikai munkát, s csak a 
szakvizsga letétele után lehet azt 
mondani, hogy a diplomás való-
ban szakember is. £n azonban 
tovább-megyek, szerintem ha to-
vábbiakban nincs egyéni vagy 
szervezett post gradualis képzés, 
a diploma és vele együtt a szak-
ember ls elszürkül. 

Ami a gyakorlatiasabb oktatást 
illeti, két járható út áll előttünk. 
Az egyik az. hogy az oktató 
mind az elméletet, mind a gya-
korlatot ragyogóan ismeri, -s így 
egyszemély'oen tud közvetíteni a 
szaktárgy és a hallgatók között. 
A másik az, hogy kiváló gyakor-
lati szakembereket hív meg a kar. 
akik a gyakorlat mellett az elmé-
letet is jól ismerik. A kar meg-
oldása vegyes, bár ehhez hozzá 
kell tennem, hogy pl. az I. félév-
ben 41, a H. .félévben 27 külső 
gyakorlati szakembert bízott meg 
oktatói munkával, a z egyetem ál-
lami vezetése, s ezek a szakem-
berek zömmel igazságügyi és ál-
lamigazgatási szerveknél dolgoz-
nak. Tehát a számok is bizonyít-
ják. hogy a kar elfogadja és tá-
mogatja a gyakorlatias képzés 
gondolatát. 

Kétségtelenül igazak a szakmai 
gyakorlatokkal kapcsolatos nega-
tív észrevételek. Vitatható mind 
az időpont, mind az időtartam. A 
hallgatók valóban nemcsak a 
gyakorlati munka megismerésére 
használják fel a szakmai gyakor-
lat Idejét, hanem szakdolgozat 
írásra, az elmaradt vizsgájukra 
való felkészülésre stb. így a kari 
Oktatási Bizottságnak és a Kari 
Tanácsnak is újra vissza kell tér-
nie erre a kérdésrej s ha szüksé-
ges a tanterv módosításával kap-
csolatos javaslatra is sort kell 
keríteni. 

Márciusban elkészülnek a mó-
dosított tantárgyprogramok. Ezek 
a tantárgyprogramok lehetővé te-
szik a komplex oktatást és gya-
korlatvezetést. Kétségtelen, hogy 
pl. egy jogintézmény több oldalú 
megvizsgálása elmélyíti az isme-
reteket. Az azonban tény, hogy 
ez az oktatási forma nagy ősz-
szehangoltságot igényel. Legyen 
szabad itt kitérnem a modern, 
korszerű oktatási módszerek egyi-
kére. Itt van pl. a zártláncú tv. 
rendszer. Szerintem a korszerű 
jogi oktatást legjobban elősegítő 
technikai lehetőségről van szó. 
Azonban azt is el kell monda-
nom, hogv a nagy hallgatói és a 
kis oktatói, létszám bizony gátol-
ja a rendszer kapacitásának tel-
jes kihasználását. A jövőben ép-
pen a gyakorlatiasabb oktatás ér-
dekében ezt a lehetőséget is job-
ban ki kell használnunk. 

Végezetül, kissé játékosan fo-
galmazva: a diploma tulajdonba 
vehető tárgy, vagyis dolog, s 
mint ilyen amortizálódik. Ha a 
diplomatulajdonos szakember a 
gyorsuló idő függvényében nem 
tudja kiszamítani az amortizációs 
alapot, amelyik 3zinten tart ja , 
esetleg növeli a diploma mögöt-
tes tartalmi részét, a diploma ér-
téke előbb-utóbb nullára reduká-
lódik. Ezt csak akkor lehet elke-
rülni, ha nem állunk meg a szak-
vizsgánál, hanem rendszeresen 
képezzük magunkat, ha nem is 
holtig, de legalább a nyugdíjkor-
határig 

A beszélgetések során több 
gondolat is( megfogalmazódott 
Láttuk, hogy' a vélemények elté-
rőek az egyetemi képzést illető-
en, elsősorban a gyakorlati szak-
emberek és az oktatók között. A 
szakmai gyakorlat jelenlegi rend-
szerét mindenki bírálta. Itt min-
denképpen lépni kell, s ez remél-
jük minél előbb megtörténik. A 
problémákról nem az újság ha-
sábjain kell a továbbiakban vi-
tázni. Bízunk abban, hogv akár a 
Kari Tanács ülésén, akár egy 
esetleg e célból összehívott ,.lte-
rek-asztal" konferenfcián az állás-
oontok ütköztetésével kikristályo-
sodnak a 'ogászképzés még ma-
gasabb színvonalára emelésének 
lehetőségei — és mielőbb, való. 
sággá válnak. 

LÖRINCZY GYÖRGY 
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